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PYTANIE

Czy pielęgniarka, która ma uprawnienia do kontynuacji przedłużania recept na leki zlecone pacjentowi
przez lekarza POZ powinna mieć wystawione zlecenie przez lekarza do kontynuacji recept na leki
zażywane przez pacjenta?

Lekarz i pielęgniarka wykonują usługi POZ u tego samego świadczeniodawcy i pielęgniarka ma wgląd do
karty historii choroby pacjenta.

ODPOWIEDŹ

Podstawą do wystawianie przez pielęgniarkę recept w ramach kontynuacji leczenia winien być stosowny
wpis – zlecenie lekarskie - w dokumentacji medycznej pacjenta.

Uzasadnienie

Zasady wystawiania recept przez pielęgniarkę i położną regulują przepisy ustawy z 15.07.2011 r. o
zawodach pielęgniarki i położnej (Dz.U. z 2021 r. poz. 479 ze zm.) - dalej u.z.p.i.p.

Z przywołanej ustawy wynika, iż – na podstawie art. 15a ust.1 u.z.p.i.p.,  co do zasady – posiadając
odpowiednie uprawnienia - pielęgniarka i położna mogą samodzielnie wykonywać określone czynności, w
tym m.in.  ordynowanie leków, wyrobów medycznych i wystawianie na nie zleceń  albo recept. W
przypadku kontynuacji leczenia – czyli w przypadku, którego dotyczy pytanie, do czynienia mieć będziemy
z sytuacją objętą dyspozycją art. 15 a ust. 2 u.z.p.i.p., który stanowi, iż w ramach realizacji zleceń
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lekarskich w procesie diagnostyki, leczenia i rehabilitacji pielęgniarka i położna posiadające dyplom
ukończenia studiów co najmniej pierwszego stopnia na kierunku pielęgniarstwo lub położnictwo oraz
pielęgniarka i położna posiadające tytuł specjalisty w dziedzinie pielęgniarstwa mają prawo wystawiać
m.in. recepty na leki, z wyłączeniem leków zawierających substancje bardzo silnie działające, środki
odurzające i substancje psychotropowe, środki spożywcze specjalnego przeznaczenia żywieniowego oraz
wyroby medyczne, niezbędne do kontynuacji leczenia, jeżeli ukończyły kurs specjalistyczny w tym
zakresie.

Należy zwrócić uwagę, że pielęgniarka (położna) wystawi taką receptę na podstawie wpisów znajdujących
się w indywidualnej dokumentacji medycznej danego pacjenta, które zostały dokonane przez lekarza.

W ocenie Autorki, uprawnienie pielęgniarek (położnych) w zakresie prowadzenia kontynuacji leczenia
rozpoczętego przez lekarza w rzeczywistości stanowi realizację zlecenia lekarskiego, znajdującego
potwierdzenie w  dokumentacji medycznej pacjenta.

Wynika to z faktu, iż pielęgniarka (położna) nie będzie mogła podjąć decyzji do kontynuacji leczenia
innego niż to wynika z dokumentacji, bo taką decyzji może podjąć wyłącznie lekarz.

Fakt zlecenia kontynuacji wystawiania recept na określony leków powinien znaleźć odzwierciedlenie w
dokumentacji medycznej pacjenta, z którego będzie wynikało jaki lek, o jakiej mocy, ilości oraz na jakie
wskazanie zlecił prowadzący proces terapeutyczny lekarz. To on też podejmuje decyzję co do kontynuacji
leczenia określonymi lekami i tego rodzaju wpis w dokumentacji medycznej pacjenta jest podstawą do
realizacji uprawnienia posiadanego przez pielęgniarkę (położną) do wystawiania recept na te wskazane
leki.


